
Parlament České republiky
POSLANECKÁ  SNĚMOVNA

2024
9. volební období

Z Á P I S

ze 45. schůze
výboru pro evropské záležitosti 

konané dne 19. června 2024



Přítomni: Benešík  Ondřej,  Babišová  Andrea,  Beitl  Petr,  Berkovcová  Jana,  Fifka  Petr,
Exner Martin, Wenzl Lubomír, Berki Jan, Staněk Pavel, Bělor Roman, Major
Martin, Pošarová Marie, Potůčková Lucie, Jáč Ivan

Omluveni: Pokorná  Jermanová Jaroslava,  Carbol  Jiří,  Bžoch  Jaroslav, Helebrant  Tomáš,
Zlínský Vladimír

Schůzi výboru zahájil předseda O. Benešík v 9.30 hodin. Připomněl, že byla svolána na
základě usnesení č. 306 přijatého na 44. schůzi dne 5. června 2024. Konstatoval, že pozvánka
byla všem včas rozeslána a návrh pořadu mají poslanci k dispozici  /hlasování 7-0-0, Wenzl
Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie –
pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze,  k jejímu  svolání  a k přípravě  jejího  pořadu  /usn.  č.  315, hlasování  9-0-0,  Wenzl
Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie –
pro, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – pro,  Exner Martin – pro, v
příloze/.

Návrh pořadu schůze:

1. Konvergenční program a Národní plán reforem České republiky 2024
2. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu

výboru  a Výboru  regionů  –  Plán  pro  evropský  diplom  /kód  Rady  8508/24,
KOM(2024) 144 v konečném znění/

3. Návrh  doporučení  Rady  o atraktivní  a udržitelné  kariéře  ve vysokoškolském  vzdělávání
/kód Rady 8506/24, KOM(2024) 145 v konečném znění/

4. Návrh  doporučení  Rady  o Evropském  systému  zajišťování  kvality  a uznávání
ve vysokoškolském vzdělávání /kód Rady 8517/24, KOM(2024) 147 v konečném znění/

5. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu
výboru a Výboru regionů – Pokročilé  materiály pro vedoucí  postavení  v průmyslu /kód
Rady 7172/24, KOM(2024) 98 v konečném znění/

6. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě,  Radě,  Evropskému
hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Dialogy o čisté  transformaci  –
hodnocení  –  Silný  evropský  průmysl  pro  udržitelnou  Evropu  /kód  Rady  8845/24,
KOM(2024) 163 v konečném znění/

7. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 29. května – 11. června 2024

8. Sdělení předsedy
9. Různé

2



1. Konvergenční program a Národní program reforem České republiky 2024

Př. O. Benešík přivítal náměstka ministra financí Marka Moru a vrchního ředitele Sekce
pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpána Černého.

Nám.  M. Mora informoval, že vláda schválila Konvergenční program 24. dubna t. r.
V letošním roce se očekává růst ekonomiky o 1,4 %. V roce 2025 by měl zrychlit HDP a růst
domácí poptávky. Inflace se letos očekává ve výši 2,7 %, v příštím roce 2,4 %. V souvislosti
s nedostatkem pracovníků vzniká nerovnováha. Předpokládaná letošní nezaměstnanost bude ve
výši  2,8 %, příští rok pak 2,7 %. Růst nominální průměrné mzdy by měl být o 2,4 %.

Významné  riziko  pro  některá  odvětví  ekonomiky  (zejména  automobilový  průmysl)
představuje  možnost  obnovení problémů v  dodavatelských řetězcích,  např.  v  souvislosti  se
situací na Středním východě, útlum dodávek zemního plynu a ropy z Ruska do Evropské unie 
a vývoj inflačních očekávání. 

Vrchní ředitel Š. Černý konstatoval, že oba dokumenty jsou úzce provázány. Struktura
Národního programu reforem je dána evropskou legislativou. Hlavním cílem je zhodnocení
reforem a investic. Národní program reforem má naposledy tuto podobu. Bude připravován na
4-5 let jako střednědobý fiskálně-strukturální plán.  Jeho hlavní příprava bude probíhat v létě.

Zpravodaje O. Benešíka zajímalo, jestli bude mít Úřad vlády do další schůze VEZ, která
je plánována na 3. července, připravenu rámcovou pozici ke Zprávě o Česku 2024 (Country
report). 

Vrchní ředitel Š. Černý to potvrdil.
Posl. I. Jáče zajímalo, proč je stanovena tak optimistická prognóza růstu HDP na příští

rok o 2,6 %.
Nám.  M.  Mora vysvětlil,  že  jde  pouze  o  prognózu.  Důvodem  je  pokračující  růst

spotřeby domácností a zlepšení vnějšího vývoje, např. v Německu.
Posl. I. Jáč konstatoval, že pro tuto prognózu neexistuje mnoho důkazů a indicií. 
Zpravodaj  O.  Benešík navrhnul  usnesení,  ve  kterém výbor  pro  evropské  záležitosti

1.  bere  na  vědomí  Informaci  o  Konvergenčním  programu  České  republiky  na  rok  2024  
a  Národním  programu  reforem  České  republiky  2024  /usn.  č.  316, hlasování  10-0-0,
Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Staněk
Pavel – pro, Pošarová Marie – pro, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Potůčková Lucie –
pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů –  Plán pro evropský diplom /kód Rady
8508/24, KOM(2024) 144 v konečném znění/

3. Návrh  doporučení  Rady  o atraktivní  a udržitelné  kariéře  ve vysokoškolském
vzdělávání /kód Rady 8506/24, KOM(2024) 145 v konečném znění/

4. Návrh  doporučení  Rady  o Evropském  systému  zajišťování  kvality  a uznávání
ve vysokoškolském  vzdělávání  /kód  Rady  8517/24,  KOM(2024) 147 v konečném
znění/

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 43. schůzi konané
dne 24. dubna t.  r. prostřednictvím usnesení č. 305. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty  představil  vrchní  ředitel  sekce  mezinárodních  vztahů,  EU  a  ESIF
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy Václav Velčovský. Jde o koncept, který prohloubí
spolupráci  mezi  vysokoškolskými  institucemi.  Sdělení  vytváří  nový  právní  rámec,  tzv.
evropský diplom. Musela by k němu ale být vytvořena nová legislativa akreditací a udělování
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diplomů, což je velmi ambiciózní plán. 
Návrh doporučení se týká zajištění kvality vzdělání tak, aby vysokoškolské vzdělání

bylo srovnatelné v celé EU. V ČR je to ošetřeno novelou vysokoškolského zákona. Poslední
návrh podporuje mobilitu akademických pracovníků a managementu vysokých škol.

Zpravodaj  J. Berki uvedl, že jde o sdělení nebo návrh doporučení, což není podrobný
návrh  k implementaci,  ale  směr,  kterým se  má  uvažovat  v souvislosti  s vysokými  školami.
Zavádí novou kvalifikaci – evropský diplom, tzn. uznání vysokoškolských diplomů v celé EU.
Sjednocují  se některé požadavky napříč členskými státy. V některých zemích se akreditační
procesy  soustředí  na  formální  kritéria.  Důležitá  jsou  sebehodnotící  kritéria.  Vysokoškolské
prostředí je specifické výzkumnou i pedagogickou činností a jejich provázaností. 

Posl.  O. Benešík informoval,  že ministerstvo školství eviduje 3700 žádostí  o uznání
zahraničního vzdělání, proto je tento dokument ohledně sladění vzdělání důležitý.

Zpravodaj  J.  Berki dodal,  že novela školského zákona obsahuje uznání vzdělání pro
potřeby přijímacího řízení, oprávnění vzdělání k práci musí být dořešeno. 

Př. O. Benešíka zajímala situace ohledně join-degree a kolik jich je v ČR. Příkladem je
spolupráce Jihočeské univerzity s univerzitou v Pasově. 

Nám. V. Velčovský uvedl, že koncept join-degree je hojně využívaný, jsou jich stovky.
Podmínkou je, aby se shodly akreditační komise obou zemí. 

Zpravodaj  J.  Berki navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti
1. bere  předložené dokumenty včetně stanoviska vlády ČR  na vědomí; 2. podporuje aktivity
vedoucí 
a) ke zjednodušení uznávání kvalifikací v rámci EU, 
b) ke snižování překážek pro společné poskytování vysokoškolského vzdělávání institucemi
z různých členských států,
c) k snadnější prostupnosti mezi vzdělávacími systémy,
d)  k vyšší  motivaci  zůstávat  a  zároveň se soustavně rozvíjet  v rámci  kariéry  na  institucích
poskytujících vysokoškolské vzdělávání,
e)  k odklonu  od  čistě  formalistických  kritérií  při  zajišťování  kvality  ke  konstruktivnímu
(sebe)hodnotícímu procesu;
3. považuje za důležité, aby zůstala provázána výzkumná činnost s pedagogickou v rámci týmů
poskytujících vysokoškolské vzdělávání /usnesení č. 317, hlasování 9-0-1, Berkovcová Jana –
pro, Wenzl Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová
Marie – zdržela se, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – pro, Exner Martin
– pro, v příloze/.

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Pokročilé  materiály  pro  vedoucí
postavení v průmyslu /kód Rady 7172/24, KOM(2024) 98 v konečném znění/

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 41. schůzi konané
dne 13. března t.  r. prostřednictvím usnesení  č.  295. Konstatoval,  že  poslanci  obdrželi  text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  vrchní  ředitel  sekce  mezinárodních  vztahů,  EU  a  ESIF
Ministerstva školství,  mládeže a tělovýchovy  Václav Velčovský.  Uvedl,  že cílem sdělení je
stanovit  evropskou  strategii  pro  zajištění  vedoucího  postavení  EU  v průmyslu  v oblasti
pokročilých  materiálů,  které  patří  mezi  klíčové  technologie  a  jsou  zásadním  stavebním
kamenem odolnosti  a otevřené strategické autonomie EU, vzhledem ke své důležitosti byly
zařazeny na seznam deseti oblastí s kritickým významem pro hospodářskou bezpečnost EU.
Stanovuje rizika jako roztříštěnost systému výzkumu a inovací, nízkou technologickou úroveň,
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nedostatečné  soukromé investice  apod.  Důležité  je  posílit  výzkum a  inovace  na evropskou
úroveň a zvýšit investice pro aplikovaný výzkum.

Zpravodaj  R.  Bělor sdělil,  že  se  jedná  o  velmi  zajímavé  a  důležité  téma.  Cílem je
znovuzískání  postavení  Evropy  ve  výzkumu  a  nezávislosti  na  velkých  hráčích.  Hlavním
úkolem je zajistit dostatek kvalitních pracovníků a zahraniční stáže pro ně. Dále také urychlit
dodávky pro výrobu litinových baterií a fotovoltaniku. 

Zpravodaj  navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  bere  na
vědomí
sdělení Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  a sociálnímu
výboru  a Výboru  regionů  –  Pokročilé  materiály  pro  vedoucí  postavení  v průmyslu  a  2.
podporuje
stanovisko vlády ČR k tomuto dokumentu /usnesení č. 318, hlasování 9-1-0, Berkovcová Jana
– pro, Wenzl Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Staněk
Pavel – pro, Pošarová Marie – proti, Bělor Roman – pro, Potůčková Lucie – pro, Exner Martin
– pro, v příloze/.

6. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě,  Radě,  Evropskému
hospodářskému  a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Dialogy  o čisté
transformaci – hodnocení – Silný evropský průmysl pro udržitelnou Evropu /kód
Rady 8845/24, KOM(2024) 163 v konečném znění/

Př. O. Benešík uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 43. schůzi konané
dne 24.  dubna t.  r. prostřednictvím usnesení  č.  305.  Konstatoval,  že  poslanci  obdrželi  text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představila ředitelka Odboru průmyslové ekologie Ministerstva průmyslu  
a obchodu Pavlína Kulhánková. Jde o zprávu o devíti dialozích Evropské komise se zástupci
průmyslu  a  sociálními   partnery  o  hospodářských  tématech.  Cílem  je  posílení
konkurenceschopnosti. Zavádí účinný a zjednodušený regulační rámec pro podniky, opatření
týkající se cen energií, moderní infrastrukturu, snadnější přístup k financování a  silnější vnitřní
trh v globálně konkurenčním prostředí. Důležité je posílit spolupráci s Evropskou investiční
bankou. Zástupci evropských průmyslových svazů chtějí snížit náklady na získávání kapitálu 
a zlepšit přeshraniční spolupráci. 

ČR pokládá  sdělení  za  přínosné.  Energeticky  náročná  odvětví  mají  zásadní  vliv  na
zaměstnanost v Evropě.

Zpravodaj R. Bělor doplnil, že Green Deal je třeba zhodnotit také se zástupci průmyslu 
a prodiskutovat jejich zpětnou vazbu, nejen cestou sociálního inženýrství. Čistá energie musí
být  zaváděna  konkurenceschopným  způsobem.  ČR upozorňuje,  že  zdanění  je  ve  výhradní
pravomoci členských států. 

Zpravodaj  navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  bere  na
vědomí
sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě, Radě, Evropskému hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Dialogy o čisté  transformaci  –  hodnocení  –  Silný
evropský  průmysl  pro  udržitelnou  Evropu  a  2.  podporuje stanovisko  vlády  ČR  k tomuto
dokumentu /usnesení č. 319, hlasování 11-1-0, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro,
Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,
Pošarová Marie – proti, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Potůčková Lucie – pro, Exner
Martin – pro, v příloze/.

7. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 29. května – 11. června
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2024

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období od 29. května – 11. června 2024 byly
všechny dokumenty vzaty bez projednání na vědomí /usnesení  č.  320, hlasování  12-0-0,
Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Jáč Ivan – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr
– pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Pošarová Marie – pro, Bělor Roman – pro, Berki
Jan – pro, Potůčková Lucie – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

8. Sdělení předsedy

Př.  O.  Benešík předeslal,  že  v druhé  polovině  roku  by  výbor  mohl  navštívit
Lucembursko a Bavorsko.

 
Schůze skončila v 11.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

Martin Exner v. r. Ondřej Benešík v. r.
ověřovatel výboru předseda výboru
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